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سخت
ولی شيرين  و عاشقانه

نخس��تين خبر وبگردي اين هفته به هشدار س��ازمان ملل متحد درباره سير نزولي اميد به 
زندگي،  آموزش و رفاه در جهان اختصاص دارد. خبرگزاري ايس��نا نوش��ت: س��ازمان ملل 
متحد در گزارشي هشدار داد بحران هاي بي سابقه در جهان باعث شده است شاخص توسعه 
انساني در بسياري از كشورها پنج سال به عقب برگردد. اين سازمان در گزارش جديد خود 

اعلام ك��رده اس��ت چندين دهه 
 پيشرفت در زمينه اميد به زندگي، 
آم��وزش و رفاه اقتص��ادي روند 
معكوسي داش��ته و مجموعه اي 
از بحران هاي بي سابقه، شاخص 
توسعه انس��اني را در جهان پنج 
سال عقب انداخته است. گزارش 
برنامه توسعه سازمان ملل درباره 
شاخص توسعه انس��اني در سال 
۲۰۲۱ منتشر شده و اين گزارش 

نشان مي دهد در ۹۰درصد كش��ورها، وضعيت زندگي بدتر شده اس��ت. در گزارش جديد 
سازمان ملل آمده است در دو سال گذشته، شاخص توسعه انساني اين سازمان كه به عنوان 
معيار رفاه و سلامتي مورد استفاده قرار مي گيرد در ۹ كش��ور از هر ۱۰ كشور كاهش يافته 
اس��ت. كوويد۱۹، تغييرات آب و هوايي و جنگ از جمله عواملي هستند كه در كاهش اين 

روند تأثير داشته اند. 
و اما ادامه اخبار وبگردي... 

  
  محبت، شاه كليد رابطه سالم بين فرزند و والدين

كامران ش��يوندي، در برنامه »حال خوب« ش��بكه سلامت س��يما، در رابطه با ايجاد رابطه 
مستحكم تر بين والدين و نوجوان صحبت كرد. اين روانشناس، محبت را به عنوان شاه كليد 
رابطه سالم بين فرزند و والدين دانس��ت و گفت: والدين با سرزنش كمتر، مي توانند به قلب 

فرزند نوجوان خود نفوذ كنند./ خبرگزاري مهر 
  روش صحيح برخورد با كودك در مورد فوت نزديكان 

محمدپارسا عزيزي، متخصص روان درماني كودك و عضو هيئت علمي دانشگاه گفت: تا هفت 
سالگي هرچقدر كمتر كودكان را در مراسم هاي تشييع  جنازه شركت دهيم، بهتر است، زيرا 
تصورات كودكان به مسائل، عيني است و مسئله نيازهاي آنها بيشتر مطرح است. اين روانشناس 
كودك افزود: براي درك بهتر شرايط توسط كودك، اعضاي خانواده بايد دورهم جمع شوند و 
علت مرگ را خيلي ساده در حضور كودك بيان كنند: »انجام اين كار دو مزيت دارد؛ اول اين كه 
واقعيت مشخص مي شود و دوم اين كه كودك زماني كه مي بيند ديگران هم ناراحت و در حال 

گريه هستند، پذيرش و درك شرايط برايش خيلي راحت تر مي شود.«/ خبرگزاري ايرنا 
  زنان باردار مجاز به خوردن چه داروهايي هستند؟

محمدتقي مجنون، فوق تخصص قلب كودكان و عضو هيئت علمي دانش��گاه علوم پزشكي 
تهران مي گويد: بهتر است مادر باردار از هيچ گونه دارويي استفاده نكند، البته  غير از مكمل ها 
و داروهايي كه متخصصان زنان به فراخور تجويز مي كنند. عضو هيئت علمي دانشگاه علوم 
پزشكي تهران می افزايد: انجام اكوكارديوگرافي قلب جنين در مادران بارداراي كه سقط هاي 
قبلي داش��ته اند يا در مادراني كه در خانواده درجه يك آنها مشكلات مادرزادي قلبي وجود 
دارد، همچنين ابتلای مادر به بعضي از عفونت ها در دوران ب��ارداري و مادران دچار ديابت 

كنترل نشده با قند خون بالا توصيه مي شود./ خبرگزاري فارس
  مادران باردار واكسيناسيون كرونا را جدي بگيرند

طبق گفته نسرين چنگيزي رئيس اداره سلامت مادران وزارت بهداشت، مادران در معرض 
خطر در كشور شناسايي و بايد به آنها مشاوره داده شود. وي گفت: در وضعيت سلامتي مادران 
باردار در سال جاري تقريباً به دوران قبل از شيوع كرونا رسيده ايم و اين وضعيت رضايتبخش 
است. مادران بايد واكسيناسيون كرونا را انجام دهند. واكسن مجاز كرونا براي مادران باردار 

سينوفارم است./ پارسينه

چند دهه تلاش براي 5 سال عقبگرد 
در شرايط زندگي
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است كه بر 
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داشته است

فروتن مثل آقا سيدمهدي قوام

قبل از اينكه مردم طلاقم دهند
 طلاقشان داده ام!

اندر حكايت آدم هاي حسود

هر قدر گرفتارتر باشي 
او خوشحال تر است

از معدود واعظاني بود كه به  گندم زمانی
زباني كه عامه مردم بتوانند 
بفهمن��د روي منبر مباحث 
عرفاني مطرح مي كرد. عارف 
مس��لك بود. خوش مشرب 
بود. اخلاقش ديگران را جذب مي كرد. ساده و بي ادعا 
زندگي مي ك��رد. از مال دنيا چيزي نداش��ت و حتي 
خانه اي كه در آن سكونت داشت، ارثيه پدري بود. در 
روزگار قحطي نان مثل باقي مردم در صف مي ايستاد 
تا نان بگيرد. از شيخ عبدالكريم حائري و سيدابوالحسن 
اصفهاني كه هر دو از عالمان حديث و صاحب كرامت 
بودند، درجه اجتهاد داشت ولي تواضعش او را به آقا 
س��يدمهدي معروف كرده بود. تواض��ع و بندگي در 
محضر خدا اج��ازه نمي داد منيت داش��ته باش��د و 
دغدغه اي براي كسب لقب و عنوان از خودش نشان 
بدهد. اصلًا در قيد و بند حرف مردم نبود. به تشريفات 
دس��ت و پاگير لباس روحانيت ه��م چندان توجهي 
نمي كرد. از آن منبري ها نبود كه پاي منبر وعاظ ديگر 
نمي نش��ينند. از تعارفات اهل منبر با هم خوش��ش 
نمي آمد. به خلاف عرف روحانيون، ريش بلند نداشت. 

به ته ريش اكتفا مي كرد. يك بار كسي 
آمده بود كه براي مجلسي دعوتش كند. 
گفت:»فقط شما را با اين ريش نمي شود 
دعوت كرد. مردم جدي نمي گيرند.« او 
هم با خونسردي پاسخ داد: »خب برويد 

سراغ يك منبري ريش دار.«
نقلي ديگر است كه كسي گفت ريش او 
كوتاه است و به علما نمي خورد و او پاسخ 
داد: »به اندازه ايمانم ريش مي گذارم.«

مدتي بود همس��رش گرفتار بيماري 
روحي ش��ده ب��ود. ظرف هاي غ��ذا را 
مي شكس��ت، اما او در براب��ر كارهاي 
همس��رش تبس��م مي ك��رد و چيزي 
نمي گف��ت. از دروغ نف��رت داش��ت و 
مي گفت مؤمن در خاط��رش هم فكر 

دروغ گفتن نمي آيد. 
منزل يكي از دوس��تانش ميهمان بود. 

ميزبان رو كرد به همسرش گفت: »صبحانه را آماده 
كن! تا من دعايم را بخوانم!« و ش��روع به خواندن دعا 
كرد. قوام ابرو درهم كش��يد و گفت: »اين چه دعايي 

است كه مي خواني؟ بلند شو برو كمك خانمت.« 
يك بار سيدقاسم شجاعي در خيابان پامنار او را ديد 
كه بچه اي را روي دوش سوار كرده است. شجاعي به 
او مي گويد:»حاج آقا! آخر با اين وضعيت؟!« نگذاشت 
جمله اش كامل شود. گفت:»برو بابا! قبل از اينكه مردم 

من را طلاق دهند، من طلاقشان داده ام.« 
او روحاني با صفاي كمتر ش��ناخته ش��ده دهه 4۰، 
حجت الاسلام س��يدمهدي قوام اس��ت كه در حرم 

حضرت معصومه)س( دفن شده است. 
از بخشش ها و مردانگي اش تعاريف زيادي شده است. 
ايام نوروز ب��ود. در ميدان��گاه محله، 
حاج��ي في��روز داش��ت م��ي زد و 
مي رقصيد. يكهو چش��م باز كرد ديد 
يك س��يد جلويش اس��ت. قوام بود. 
منبرش در حس��ينيه قنات آباد تمام 
شده بود و حالا داشت مي رفت خانه. 
حاجي في��روز قوام را نمي ش��ناخت. 
دست و پايش را گم كرد. ترسيد حالا 
عتابش كند. قوام فهميد حاجي فيروز 
ترسيده. رفت پيش��ش عمامه اش را 
برداشت و به او گفت: »شغل من اين 
است، ش��غل تو هم اين. راحت باش! 
كارت را بكن!« بعد هم دس��ت برد پر 
ش��الش و پنج تا ۱۰ توماني درآورد و 
گذاش��ت كف دس��ت حاجي فيروز و 
رفت. 5۰ تومان آن وقت ها خيلي پول 
بود. بچه هاي محل دور حاجي فيروز 
جمع شدند و شروع كردند به دست زدن. تشويقش 
كردند ك��ه بزند و برقصد، اما حاج��ي فيروز حالش 
عوض ش��ده بود. رفت يك گوشه نشس��ت و زار زار 

شروع كرد به گريه كردن. 
نقل از س��يدمهدي قوام اس��ت كه هميشه اين بيت 
صائب تبريزي را زياد مي خوانده است: فروتني است 
دليل رسيدگان به كمال/ كه چون سوار به منزل رسد 

پياده شود

لزوماً چيزي كه به دست آوردي را  نيره ساري
نمي خواهند بلك��ه نمي خواهند 
آنچه به دس��ت آوردي را داشته 
باش��ي. از داش��ته هاي ش��ما 
خوش��حال نمي ش��وند. در مورد 
زندگي ش��ما كنجكاون��د و گاه��ي دخال��ت مي كنند. 
راهكارهايي مي دهند كه منتج به موفقيت نشود. هر زمان 
شما سرخورده تر و ناراحت تر باش��يد احساس آرامش و 
كامرواي��ي دارن��د. در واق��ع هر ق��در گرفتار تر باش��يد  
خوش��حال ترند. پش��ت س��ر غيبت مي كنند و رو به رو 
چاپلوسي و اگر هيچ كدام عملي نشود از تهمت زدن هم 
ابايي ندارند. بعد از بروز مشكل براي شما، لحن سرزنش 
گونه دارند و طوري رفتار مي كنند تا شما حس بد و منفي 
داشته باش��يد.  اين خصلت افراد بدخواه يا همان حسود 
اس��ت. آنهايي كه اعتراف به حقير بودن خود دارند اما به 
نحوي ديگر آن را ابراز مي كنند. آنها باور دارند شما بهتر از 
او هستيد و به همين دليل دنبال سنگ اندازي پيش پاي 

شما هستند و در اين راه از هيچ چيز ابايي ندارند. 
انسان هاي حسود اتفاقاً فكر مي كنند همه اطرافيان به آنها 
حسادت مي كنند. افراد شادي نيستند، چراكه از موفقيت 
ديگ��ران دائماً به ه��م مي ريزند و غصه اي ب��ه غصه هاي 

قبلي آنها اضافه مي شود. بيماري حسادت 
احس��اس امنيت را از اطرافيان مي گيرد و 
باعث مي ش��ود كم كم از فرد حسود فاصله 
بگيرند. افراد حس��ود ب��ه گون��ه اي رفتار 
مي كنند كه سايرين از مهرورزي نسبت به 

آنها عقب نشيني مي كنند. 
گاهي حسادت تا جايي در وجود افراد ريشه 
مي كند كه تمامي كمالات مادي و معنوي 
را براي خود مي خواهد و با ديدن فردي كه 
بالاتر از خودش باش��د به حس��ادت مبتلا 
مي شود. حسادت اگر كنترل و درمان نشود 

تا كفر ادامه پيدا مي كند. 
به گفته امير مؤمنان علي)ع(: »سرچشمه 
صفات رذيله حسد اس��ت.« مهم تر آنكه تا 
حدي حسادت يك بيماري تلقي شده كه 

خداوند در قرآن كريم به پيامبر اكرم فرمان داده از ش��ر 
حسود به او پناه ببريم.  دادن نعمات به هر فردي از سوي 
خداوند است و شخص حس��ود در بخلِ دادنِ اين نعمات 
به اطرافيان خود كاملًا در ضديت با خدا قرار گرفته است. 
در واقع مشكل فرد حسود گويي نعوذبالله خداوند است. او 
سربسته براي خداوند تعيين تكليف مي كند كه چرا فلان 
نعمت را به ديگري دادي و از من دريغ كردي؟! اين افراد 

حتي پذيراي حكمت خداوند هم نيستند. 
حجت الاسلام والمس��لمين محمدباقر علوي در يكي از 

مباحث اخلاقي خود در مورد حسادت نكته جالبي بيان 
كرده و مي گويد: »ش��يطان به حضرت ن��وح عرض كرد 
از حسادت بپرهيز. حس��ادت همان چيزي است كه مرا 

بيچاره كرده است.«
اين اس��تاد اخلاق در جايي ديگر حسادت را درك نكردن 
حكمت خداون��د توصيف ك��رده و به يك��ي از آموزه هاي 
مكتب امام صادق)ع( اشاره داشته و مي گويد: 
»خداوند حكيم است و مصالح و مفاسد ما را 
مي داند و او قدير اس��ت پس عاجز از اعطای 
روزي بيشتر نيست. او عليم است پس غافل 
از ما نيس��ت. او كريم اس��ت پس به ما بخل 
ندارد. در نتيجه اگر بيش از اين نداده حتماً 
حسابي دارد و بندگان صالح خدا به او اعتراض 
نمي كنند.«  تا حدودي مي توانيم بگوييم همه 
ما آدم ها حسادت را در وجودمان داريم. اصلًا 
ش��ايد بتوان گفت هيچ كس مادرزاد عاري 
از رذيلت اخلاقي نيس��ت اما اين ما هستيم 
كه مي توانيم رذيله را به صفت خوب تبديل 
كنيم يا بگذاريم در حد همان رذيلت بماند. 
شايد نقطه مقابل حسادت كلمه غبطه باشد. 
غبطه خوردن في نفسه بد و مورد نكوهش نيست و اتفاقاً 

موجب پيشرفت هم خواهد شد. 
راه درمان حس��ادت س��اده اس��ت. در قدم اول خودمان 
را بشناس��يم و در مواجهه با نعماتي كه خ��دا به ديگران 
مي دهد قلب خود را جست وجو كنيم! خوشحال مي شويم 
يا ناراح��ت؟ اگر فك��ر مي كنيم از رس��يدن آن نعمت به 
ديگري احساس رضايت نداريم در قدم بعدي نعمت هايي 
را كه خدا به خودمان داده ببينيم. هر قدر بيشتر شكرگزار 
نعمت هاي خدا باشيم حسادت ما در طول زمان كمرنگ تر 

خواهد شد.
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بحران لب مرز، تحليل كف توئيتر 

اتراق نكنيد
زيارت كنيد برگرديد!

»مرزهاي زميني عراق تا اطلاع ثانوي بسته شد.« اين خبري بود كه همزمان 
با سفر زائران و عاشقان حسيني به چالش كشانده شد. طبق معمول عده اي 
عليه دولت تاختند و برخي ديگر هم با ادله و برهان تلاش كردند تا بگويند 
اين ميان شايد دولت قصور داشت اما نهايت تلاش خود را انجام داد. برخي 
كه همواره دنبال سوء استفاده بودند اينچنين تحليل كردند كه وقتي وام 5 
ميليوني و غذاي رايگان باشد اينگونه مي شود. خنده دار جايي بود كه يكي 
نوش��ت به محض عبور از مرز براي زائران وام 5ميليوني واريز مي شود، اما 
شايد اين عده تجربه اين سفر سخت و لذتبخش را ندارند كه تصور مي كنند 
با چنين نياتي زن و مرد و كوچك و بزرگ راهي دماي شرجي 5۰ درجه 

عراق مي شوند و كيلومترها پياده مي روند!

  كاربري نوش��ت: عراق براي پذيرش اين تعداد زائر زيرساخت لازمو 
نداره، لذا به جاي ش��انتاژ كوركوران��ه عليه دولت لطف��اً از تريبون هاي 
خود اعلام بفرماييد دوستان و آشنايان سفر خود به عتبات را به تعويق 

بيندازند، خدا خيرتون بده... 
  برخي معتقد بودند دولت هرقدر هم تلاش كن��د اما نمي تواند براي 

كشور عراق تعيين تكليف كند. 
  كاربري نوشت: ايران تا حدي ميتونه با دولت عراق رايزني كنه،  ديگه 

نميتونه كه براشون تعيين تكليف و در كارهاشون دخالت كنه!
 يكي نوشت: اكثر مش��كلات به خاطر اينه كه ورود و خروج در توازن 
نيس��ت.  ايراني ها از ۲۰ روز قبلِ رفتن عراق ميخوان از امكانات رايگان 
استفاده كنن بعدِ اربعين برگردن.  اين شده كه هنوز موكب هاي عراقي 
افتتاح نش��ده، جمعيت ش��هرهاي مذهبي عراق عين روز اربعينه.  اين 

ناميزاني جمعيت تقصير دولته لابد؟!
  ديگري معتقد بود: مشكل از برنگشتن زائرهاست.  كاش اينو بفهميم. 

 اميدوارم ياد بگيريم بي اطلاع براي خودمون گناه نخريم. 
  بسياري ديگر معتقد بودند كه عدم خروج زائران از شهرهاي مختلف 
عراق اين كش��ور را با بن بس��ت جمعيتي مواجه كرده اس��ت. البته در 
پيام هاي مختلف مسئولان كشور نيز از زائران درخواست كردند بعد از 

زيارت بار سفر را ببندند و هرچه زودتر برگردند. 
  مترصد در رشته توئيتي اينچنين تحليل كرد: مرز خسروي چرا مشكل 
دار ش��د؟  چون تعداد گيت هاي طرف ايراني4۰تاست  تعداد گيت هاي 
طرف عراقي۱۰تا!  جمعيت روان و خوب از ايران رد ميشه، پشت مرز طرف 
عراقي ميمونه.  چون نه امكانات طرف عراقي مناسبه، نه مديريتشون.  بعد 
راحت غرش رو به جون دولت ميزنيد؟  اصلًا دليل مشكلات رو ميدونيد، 

موضع ميگيريد؟
  وي در ادامه نوشت: مرز مهران چرا مشكل داره؟  چون تعداد كثيري 
دارن با ماشين  هاي شخصي ميان.  زائريني از ۱۰ روز قبل رفتن عراق و 
برنگش��تن و ما اينجا داريم مي بينيم كه چطور در مواكب اتراق كردن. 
 پاركينگ ها خالي نميشه، اون طرف مرز ماشين براي بردن زوار به نجف 

و كربلا كمه!   اينها هم تقصير آقاي رئيسيه؟
 در اين مي��ان برخي هم به دولت گذش��ته تاختند. كاربري نوش��ت: 
آقاي مخب��ر در عرض دو هفته ب��راي دومين بار رفته مرز تا مش��كلات 
زائرين عتبات عاليات رو پيگيري، بررسي و رسيدگي كنه...  يه دولت هم 
داشتيم، نه تنها به مشكلات مردم رسيدگي نمي كرد بلكه به مشكلات 

اضافه مي كرد...!

ش
چال

قيام امام حسين)ع( را چگونه براي كودكان روايت كنيم؟

مامان، داري براي كي گريه مي كني؟
جبران كن! 

حق الناس توبه پذير نيست
 اينس��تاگرام كه زماني فقط جاي عكس  گذاشتن بود، حالا 
آنقدر بزرگ شده كه مي شود در آن زندگي كرد. هم براي كسي 
كه جلوي دوربين مي نشيند و كاكتوس مي خورد جا هست و 
هم براي آن كساني كه مي خواهند احوال زندگي روزمره خود را 

با دوستان شان به اشتراك بگذارند...

  ما براي هر حرفي كه مي زنيم و هر فكري كه ايجاد مي كنيم مسئوليم. حق الناس كه فقط جابه جا كردن 
پول، آدم كشتن و از ديوار مردم بالارفتن نيست. سيگار كشيدن در جمع، حق الناس است. اسراف كردن 
حق الناس است. زباله ريختن در خيابان حق الناس است. با موتور خلاف رفتن، حق الناس  است. عبور كردن 

از چراغ قرمز، حق الناس است. پارك كردن در پياده رو حق الناس است...

   وسايل بازي بچه ها را جلوي شان گذاشتم و بسته خوراكي شان را باز كردم. بچه ها سرگرم بازي و نقاشي 
شدند. من هم روضه كه شروع شد چادرم را روي صورتم كشيدم. در حال و هواي خودم بودم و گريه مي كردم 
كه يك دفعه چشمانم را باز كردم و ديدم از زير چادر دو تا چشم گرد با تعجب من را نگاه مي كند: »مامان چلا 

گليه ميتوني؟«  گفتم: »چيزي نيست عزيزم، دلم براي كسي تنگ شده«...


